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Zápis ze 47. jednání Rady vlády pro udržitelný rozvoj 

Termín a místo jednání:  

23. 10. 2024, od 14:00 do 17:00h 

Ministerstvo životního prostředí, Vršovická 1142/65, Praha 10 

Přítomné členky, členové a jejich zástupci Rady vlády 

Libor Ambrozek (ČSOP), Jiří Dlouhý (Zelený kruh/STUŽ), Petr Fejtek (MV), Václav Hlaváček 

(AK ČR), Libor Hrubý (MO), Petr Kalaš (CBCSD), Jiří Koželouh (Zelený kruh), Pavlína 

Kulhánková (MPO), Martin Malý (ASO - OSZ), Daniela Matějková (MZ), Ota Melcher (MF), 

Bedřich Moldan (MŽP), Anna Pasková (MŽP), Adéla Petrová (NSZM), Ondřej Picka (MZV), 

Pavel Přibyl (FoRS), Jitka Seitlová (Senát PČR), Přemysl Sezemský (MS), Jiří Skládanka 

(RVŠ), Vítězslav Slíva (MŠMT), Marta Smolíková (ČŽL), Luděk Sosna (MD), Radim Sršeň 

(MMR), Martina Štěpánková (MPSV), Vladimír Špidla (MDA), Pavel Vančura (ČSÚ), Jan Vogl 

(MZe), Marcela Výborná (SČMVD), Pavlína Žáková (ÚV) 

Omluvení členové 

Pavel Drahovzal (Svaz měst a obcí), Tomáš Hurt (ČRDM), Jana Krutáková (PS PČR), Václav 

Žídek (Asociace krajů) 

Hosté 

Erika Duchanová (CBCSD), Ludvík Eger (MZV), Miroslav Fuchs (MPSV), Daniel Hájek (MŽP), 

Kristýna Hondlíková (ÚV), Miroslav Hujdič (MPO), Natálie Jančíková (MŽP), Zuzana 

Khendriche Trhlínová (MMR), Václav Klusák (ÚV), Pavlína Mildnerová (ČSÚ), Jiří Přech 

(MŽP), Michaela Stachová (Business Leaders Forum), Jana Truchlá (ÚV) 

RVUR sekretariát 

Filip Peloušek (MŽP), Martin Polášek (MŽP), Nela Řiháčková (MŽP), Lucie Sršňová (MŽP), 

Lucie Svobodová (MŽP) 

 

Informace o usnášeníschopnosti 

− Aktuálně Rada čítá 42 členek a členů.  

− Podle jednacího řádu Rady vlády (článek 3, bod 2), je Rada způsobilá jednat a přijímat 

závěry, pokud je přítomna nadpoloviční většina členů, tedy alespoň 22 členek a členů 

Rady.  

− Jednání RVUR se účastnilo 29 členek a členů a 13 hostů; Rada byla tedy 

usnášeníschopná. 
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Program jednání 

1) Zahájení jednání, úvodní slovo, aktuální informace o aktualizaci ČR 2030. 

2) Pravidelná zahraniční agenda 

3) Pokrok v projektu Koherence politik pro udržitelný rozvoj (NPO) 

4) Pokrok v plnění 2. implementačního plánu ČR 2030, naplňování strategií relevantních ČR 

2030 a související úkoly pro výbory a pracovní skupiny 

5) Zprávy z aktivit výborů a pracovních skupin od minulého jednání RVUR 

6) Představení, stručné seznámení: 

a) Doporučení Draghiho zprávy (ÚV) 

           b) Hospodářská strategie ČR (MPO) 

           c) Doporučení Rady o spravedlivé tranzici ke klimatické neutralitě 

7) Komunikace udržitelného rozvoje a SDGs 

8) Různé, otázky, diskuse 

K bodu programu č. 1: Zahájení, úvodní slovo, aktuální informace o aktualizaci ČR 2030 

Radim Sršeň (náměstek, MMR) zahájil RVUR z titulu zástupce ministra pro místní rozvoj, 

který je místopředsedou RVUR a má právo řídit RVUR, pokud není přítomen ministr životního 

prostředí. Seznámil přítomné se situací ohledně schvalování aktualizace ČR2030 a poprosil o 

jejich spolupráci. Od července 2024, kdy vláda projednávání materiálu podruhé přerušila, 

proběhla dvě jednání pracovní skupiny složené ze zástupců koaličních stran. Pracovní skupina 

měla zajistit, že materiál bude v plném souladu s postoji všech stran aktuální vlády. Výsledkem 

je podstatně kratší materiál (cca 40 stran), který však zachovává strukturu a základní kontinuitu 

s původními návrhy aktualizace. Znovu by měla být aktualizace ČR 2030 vládou projednána 

v listopadu a Radim Sršeň vyjádřil naději, že tentokrát již materiál bude schválen.  

Dále informoval o schválení prvního Fiskálně strukturálního plánu ČR, které vypracovalo ÚV 

a MF. Plán pokrývá období následujících 4 let a byl na minulé RVUR představen zástupcem 

MF Davidem Prušvicem.  

Připomněl také, že vláda bude opět v nejbližší době projednávat POK, SEK a NKEP.  

Představil program jednání RVUR a předal slovo Lucii Sršňové, aby informovala o usnášení 

schopnosti Rady. 

Lucie Sršňová (tajemnice RVUR, MŽP) přivítala přítomné a informovala o usnášení 

schopnosti RVUR. Aktuálně Rada čítá 42 členek a členů. Jednání RVUR se účastnilo 29 

členek a členů, tedy nadpoloviční většina, a Rada byla tedy usnášeníschopná. 

Radim Sršeň (MMR) vyzval ke schválení programu jednání a když se tak stalo, předal slovo 

zpět Lucii Sršňové. 
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K bodu programu č. 2: Pravidelná zahraniční agenda 

Lucie Sršňová (MŽP) shrnula akce a aktivity v rámci zahraniční agendy konané v období od 

poslední RVUR. V první části přiblížila průběh HLPF 2024 (Politické fórum na vysoké úrovni), 

klíčové platformy OSN pro sledování průběhu naplňování Agendy 2030, které se konalo v 

červenci 2024 v New Yorku. Za ČR se HLPF zúčastnil ministr životního prostředí Petr Hladík, 

NM MMR Radim Sršeň a další zástupci MŽP, MMR, MZe a MZV. Zdůraznila, že fórum bude 

pro ČR ještě důležitější v příštím roce, kdy na něm bude prezentovat svůj třetí Národní 

dobrovolný přezkum (VNR 2025). Přiblížila také doprovodnou akci pracovní skupiny UN Water 

k tématu SDG 6 - Pitná voda. Jednalo se o speciální akci OSN na vysoké úrovni. ČR 

prezentovala svůj pokrok ve vztahu k SDG 6 jako první země EU. Tisková zpráva MŽP z 

průběhu HLPF je dostupná 2024 ZDE. 

Lucie Sršňová poté představila plány na přípravu VNR 2025. Poslední české VNR se 

uskutečnilo v roce 2021, z důvodů pandemických restrikcí však bylo prezentováno pouze 

online. VNR 2025 je proto nutné vnímat nejen jako příležitost ke srovnání vlastního pokroku a 

sdílení zkušeností ČR se světovým společenstvím, ale také jako velkou příležitost zapsat se 

do povědomí ostatních aktérů, protože prezentace bude probíhat fyzicky v New Yorku. 

Příprava VNR 2025 již začala, zatím diskusí mezi MŽP, MZV, ÚV a MMR, současně jsou 

vytipováváni další aktéři, které je žádoucí zapojit. Na přelomu prosince 2024 a ledna 2025 

proběhne aktualizace dat relevantních indikátorů, materiál samotný bude připraven do konce 

dubna 2025, OSN musí být předán v červnu 2025. Obsahová struktura VNR 2025 je pracovně 

plánována následující: Spravedlivá transformace a dekarbonizace, integrace uprchlíků z 

Ukrajiny, odolnost společnosti (s důrazem na téma dezinformací) a udržitelnost v 

každodenním životě (kultura, sport, média). Lucie Sršňová vybídla členy RVUR, aby přispěli 

k podobě VNR 2025 svými podněty a doporučeními aktérů, jejichž zkušenost by se měla do 

podoby VNR promítnout. Mají však přitom brát v potaz, že jde o prezentaci určenou 

mezinárodnímu publiku a měla by odrážet témata, která jsou mezinárodně srozumitelná a 

aktuální.  

Dokumenty k VNR 2021 je možné stáhnout ZDE.   

Následně Lucie Sršňová představila fungování pracovní skupiny EU pro Agendu 2030 a obsah 

jejího jednání, týkající se Key Messages pro HLPF 2024, reportu Eurostatu pro rok 2024, 

procesům Evropského semestru nebo Lettově zprávě a Draghiho zprávě. 

V závěru přiblížila průběh Hamburg Sustainability Conference 2024 organizované Michael 

Otte Umweltstiftung začátkem října. Konference se účastnili vrcholní představitelé mnoha zemí 

a mezinárodních organizací a kladla si za cíl akcelerovat naplňování SDGs. Kriticky je nutné 

poznamenat, že konference sice přinesla široké spektrum názorů na podobu udržitelného 

rozvoje, o samotné akceleraci Agendy 2030 toho však na konferenci padlo jen velmi málo.  

Jednalo se o nultý ročník konference a příští se plánuje na začátek června 2025. 

Webové stránky konference naleznete ZDE. 

Ondřej Picka (MZV) poděkoval MŽP za úsilí vkládané do příprav VNR 2025. Přiblížil počátek 

79. Valného shromáždění OSN – Summit budoucnosti. Došlo k němu v září 2024, zúčastnil se 

https://www.mzp.cz/cz/news_20240719_Oceneni-za-hospodareni-s-vodou-jednani-o-spolupraci-i-dezinformace-o-zmene-klimatu-MZP-se-aktivne-zapojilo-do-nejvetsi-globalni-konference-OSN-k-udrzitelnemu-rozvoji
https://www.cr2030.cz/narodni-dobrovolny-prezkum-agendy-2030/
https://ec.europa.eu/eurostat/documents/15234730/19397895/KS-05-24-071-EN-N.pdf/730c983a-fa93-6ce2-7905-2379de04f3e9?version=1.0&t=1718611411114
https://www.consilium.europa.eu/media/ny3j24sm/much-more-than-a-market-report-by-enrico-letta.pdf
https://commission.europa.eu/topics/strengthening-european-competitiveness/eu-competitiveness-looking-ahead_en
https://www.sustainability-conference.org/en/
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ho i prezident Petr Pavel a byl zde přijat Pakt pro budoucnost, jehož součástí je Globální 

digitální pakt a Deklarace o budoucích generacích. Pakt pro budoucnost nepřináší z hlediska 

obsahu zásadní novinky, ale jeho význam spočívá ve skutečnosti, že se silně odvolává na 

Agendu 2030 a snaží se jí výrazněji pobídnout. Další pozitivní zprávou je, že dokument 

obsahuje silný akcent na lidská práva a dobré vládnutí. Negativem dokumentu je naopak slabší 

pokrytí problematiky změny klimatu, resp. absence spojení tématu dopadů změny klimatu a 

bezpečnosti. Z hlediska procedurálního, Rusko se snažilo v průběhu celého procesu oslabit 

vyznění dokumentu, v průběhu schvalování Paktu se snažilo prosadit pozměňovací návrh, 

který ale v přímém hlasování neprošel, což naznačuje, že pro rozvojové země je partnerství 

se státy podporujícími Agendu 2030 stále důležité.  

Pakt pro budoucnost je možné stáhnout ZDE.  

Závěrem Ondřej Picka poděkoval za spolupráci ohledně práce na rezolucích a pozicích ČR a 

upozornil, že letošní model, ve kterém se mimo dílčí pozice připravovala také obecná instrukce 

pro celé zasedání 2. výboru Valného shromáždění OSN (Hospodářský a sociální výbor), bude 

používán trvale.  

Radim Sršeň (MMR) poděkoval za shrnutí zahraniční agendy, ocenil aktivitu ČR v rámci OSN, 

zdůraznil význam prezentace našich výstupů na této půdě a vyzval k diskusi.  

Jitka Seitlová (Senát PČR) položila dotaz, zda tematika odolnosti společnosti zahrnuje i 

odolnost vůči živelným katastrofám. 

Anna Pasková (MŽP) odpověděla, že odolnost vůči živelným katastrofám bude také součástí 

VNR. 

Vladimír Špidla (MDA) poznamenal, že v návrhu struktury celého VNR 2025 chybí tématika 

přírody a biodiverzity. Dále poznamenal, že o dezinformacích je nutno přemýšlet nejen úzce 

v kategoriích bezpečnosti, ale pracovat i např. se skutečností, že 95 % společnosti pokládá za 

nejzásadnější problém ČR zneužívání sociálních dávek, ačkoli je to v naprostém rozporu 

s rozsahem problému a rozšiřování takového názoru lze chápat jako dezinformaci.  

Vítězslav Slíva (MŠMT) jménem MŠMT doporučil rámovat problém dezinformací šířeji, jako 

téma kritického myšlení. Nabídnul také možnost propojit přípravu VNR s Panelem mládeže, 

který začal fungovat pod záštitou MŠMT. 

Jiří Koželouh (Zelený kruh) položil dotaz, zda dojde v rámci tématu spravedlivé transformace 

k širšímu pojetí této tematiky. Poznamenal, že spravedlivá transformace je doposud pojímána 

spíše úzce a zaměřuje se pouze na uhelné regiony, a na kompenzace spojené 

s dekarbonizací. Zdůraznil, že transformace se ale dotkne všech a že sociální rozměr musí 

být součástí transformace v celé její šíři. 

Anna Pasková (MŽP) odpověděla, že je v plánu využití analýz vznikajících pro nastavení 

parametrů Sociálně-klimatického fondu. Pro širší a hlubší debatu nad tématikou spravedlivé 

transformace navrhla využít diskusi v rámci jednoho z kulatých stolů plánovaných pro přípravu 

VNR. Připomněla také, že prostor v samotném VNR je omezený, ale diskuse v rámci přípravy 

mohou sloužit také k otevření širší vnitrostátní debaty k jednotlivým tématům. Ocenila také 

návrh MŠMT k zařazení tématiky kritického myšlení. Závěrem vyzvala přítomné, aby se 

v případě zájmu přidali k přípravného týmu VNR.  

https://www.un.org/en/summit-of-the-future/pact-for-the-future-revisions
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Lucie Sršňová (MŽP) doplnila, že tématika navrhovaná MŠMT byla již probrána na Výboru 

pro vzdělávání k udržitelnému rozvoji. Dále zmínila, že perspektiva mladých lidí byla 

zakomponována již v předchozím VNR v podobě speciálních rámečků. Dodala, že MŽP je v 

kontaktu s mladými delegátkami OSN i s MŠMT, tudíž perspektiva mladých bude ve VNR 

určitě zastoupena. 

Radim Sršeň (MMR) ocenil zahrnutí tématu lokalizace SDGs do připravovaného obsahu VNR 

2025. Zmínil, že MMR se snaží přinést novou metodiku pro sledování lokálního naplňování 

SDGs. Za MMR podpořil nutnost zapojení mládeže do přípravy VNR, zároveň ale připomněl, 

že je nutné nezapomínat i na generace seniorů a dopadů dezinformací na ně.  

 

K bodu programu č. 3: Pokrok v projektu Koherence politik pro udržitelný rozvoj 

(NPO) 

Anna Pasková (MŽP)potvrdila, že projekt Koherence politik pro udržitelný rozvoj pokračuje, 

byl vydán formální právní akt. Připomněla základní cíle projektu a informovala o vývoji ve 

vztahu k oběma hlavním výstupům: Ve věci (polo)automatizovaného sběru dat pro indikátory 

udržitelného rozvoje (http://www.sdg-data.cz) byla vyhlášena veřejná zakázka na 

zpracovatele, ten by měl být vybrán do konce roku 2024. Ve věci koherence strategií práci od 

poslední RVUR přibrzdila skutečnost, že vláda projednávání Aktualizace ČR 2030 v červenci 

znovu přerušila a první návrh zprávy o koherenci tak nemohl být připraven, neboť pro tento 

účel je vhodné co nejpřesnější vymezení základu, vůči němuž se koherence vytváří, tj. 

aktualizovaných cílů. 

 

K bodu programu č. 4: Pokrok v plnění 2. implementačního plánu ČR 2030, naplňování 

strategií relevantních ČR 2030 a související úkoly pro výbory a pracovní skupiny 

Martin Polášek (MŽP) na úvod připomenul, že páteří naplňování ČR 2030 bylo a bude 

naplňování tematických a sektorových strategií veřejné správy, hlavním smyslem 

implementačního plánu je pokrývat policy gaps / „bílá místa“ v dosahování cílů ČR 2030. V 

září 2024 proběhl pravidelný pracovní monitoring naplňování opatření implementačního plánu, 

tentokrát po dvou letech plnění. Zdrojem informací byla jednotlivá ministerstva.  

Martin Polášek upozornil, že dosavadní postup v plnění opatření není dostačující. U řady 

opatření dochází k „prokluzování“, tzn. MŽP sice získalo informace o aktivitách, které s 

tématem opatření souvisí, ale není z nich možné dobře poznat, jestli pokročila práce na 

vlastním jádru opatření. U některých opatření jsou informace o plnění velmi obecného rázu, 

nelze posoudit „hmatatelnost“ pokroku. Některá opatření zůstávají nerealizována. V příštím 

kole monitoringu, které proběhne v září 2025 bude MŽP již naléhat na určení nějaké meze, za 

kterou bude opatření možno věrohodně označit za splněné a současně se bude již ptát i na 

výsledky, které provedení opatření mělo. 

Na minulém jednání RVUR bylo vybráno několik opatření relevantních pro jednotlivé výbory 

RVUR. Tyto výbory by měly během svých dalších setkání probírat daná opatření a mapovat 

pokrok či případné problémy v jejich plnění, navrhovat řešení apod. Informace mají výbory 

http://www.sdg-data.cz/
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předat MŽP, zatím se tak nestalo. Výborům RVUR bylo také zadáno diskutovat pokrok v plnění 

strategií, které jsou k danému výboru tematicky příslušné, a diskutovat také evaluace těchto 

strategií. Rovněž k tomuto tématu informace od výborů MŽP zatím čeká. 

  

K bodu programu č. 5: Zprávy z aktivit výborů a pracovních skupin od minulého jednání 

RVUR 

 

Lucie Sršňová (MŽP) představila Výbory a Pracovní skupinu, které jsou součástí RVUR a 

předala slovo předsedkyni Výboru pro socioekonomický rozvoj Pavlíně Žákové.  

Pavlína Žáková (ÚV, Výbor pro socioekonomický rozvoj) informovala, že poslední setkání 

proběhlo 22.10.2024. Představila projednávané body. Pravidelnou částí výboru je představení 

činností zástupců analytických oddělení vybraných resortů. Ocenila, že obecně dochází k 

posilování analytické práce ve státní správě – jak díky financování z NPO, tak TSI projektům. 

Výbor projednával také situaci ohledně reformy procesu RIA - v tuto chvíli ukončeno MPŘ pro 

reformu RIA. Reforma mimo jiné zahrnuje, aby RIA skutečně předcházela legislativnímu 

procesu. Dalším bodem agendy bylo plnění opatření 2. implementačního plánu ČR2030. 

Výbor se zabývá celkově osmi opatřeními. Tři z nich jsou splněna díky schválení Hospodářské 

strategie, jedno v gesci MŽP přijatelně pokročilo. U zbývajících čtyř není jasné, zda došlo k 

pokroku a jsou součástí jednání s jednotlivými resorty. Cílem jednání není trvat nutně na 

dokončení opatření, ale v první řadě zjistit, zda je opatření stále relevantní.  Členové a hosté 

Výboru připravují prezentace k aktuálním tématům. Richard Juřík (MŽP) představil analýzu 

nákladů dekarbonizace a Aleš Chmelař (stálý představitel ČR při OECD) představil témata 

Hospodářského přehledu pro ČR od OECD. Hlavním tématem přehledu je vzdělávání, 

udržitelnost je spíše okrajová. Informoval také o současné situaci, kdy OECD prochází 

přerodem. Výbor se opět sejde v únoru 2025. 

Pavel Vančura (ČSÚ, Výbor pro indikátory) informoval, že poslední Výbor proběhl 15.10. 

2024 a další setkání je naplánováno na březen 2025. Tématem posledního Výboru byl IT 

systém pro indikátory UR, který má na starosti CENIA. Informoval také, že jsou plánovány 

revize datových sad ČR 2030 a kvality života. V tuto chvíli probíhá příprava na revize indikátorů 

Agendy 2030. Je zde návrh 15 změn. ČR navrhovala jednu změnu, která neprošla, neboť je 

řešitelná dohodou na nižší úrovni. Výbor řeší také přípravu dat pro VNR. Data jsou pravidelně 

aktualizována pro web sdg-data.cz. Informoval, že v rámci evropského semestru proběhlo 

hodnocení ČR. Seznámil přítomné s oblastmi, ve kterých dochází v ČR k pokroku a ve kterých 

je potřeba přístup zlepšit. Představil grafické výstupy ze Zprávy Eurostatu 2024. 

Vítězslav Slíva (MŠMT, Výbor pro vzdělávání k udržitelnému rozvoji) sdělil, že Výbor se 

sešel 14.10.2024 a další setkání je plánováno na 9.12.2024.  Prvním bodem agendy byla 

revize rámcových vzdělávacích programů. Plánuje se tvorba tří RVP: tradiční, oborové, více 

inovativní. Probíhá debata o větším zapojení NNO a mladých lidí (mladí delegáti z OSN) či 

Panelu mládeže. Byla navázána spolupráce s MPSV a MŽP ohledně globálního vzdělávání. 

Výbor řeší také možnosti víceletého financování pro vzdělávací centra. Zabývá se také 

tématem rozvoje metodik rozvoje kritického myšlení zvláště pro témata dezinformace, AI a 

sociální sítě. Probírána jsou také průřezová témata jako udržitelnost a duševní zdraví. 

Na Výboru byly představeny výsledky výzkumu České děti venku, který řešil otázku, co dělat, 

aby se děti více vzdělávaly venku. Byla navázána spolupráce s Francií ohledně dobré praxe. 
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Peter J. Kalaš (CBCSD, Výbor pro udržitelnou energetiku a dopravu) informoval o 67. 

setkání Výboru, které proběhlo 2.10.2024 s přítomností více než 30 členů a hostů. V rámci 

agendy byla představena a diskutována aktuální témata, např. dobrá praxe v teplárnách nebo 

nevyužité odpadní teplo v Praze. V tématu moderní energetiky byla navázána spolupráce s 

týmy SEEPIA a Fakta o klimatu. Byly představeny studie Výroba elektřiny v Česku bez uhlí a 

Cesty k čisté a levné energetice v roce 2050. Součástí diskuse byla i problematika větrných 

elektráren a výstavby jaderných bloků. Zástupce ERÚ představil vize v oblasti komunitní 

energetiky a OZE. Další setkání Výboru bude koncem listopadu 2024. 

Jiří Přech (Výbor pro krajinu, vodu a biodiverzitu, MŽP) informoval o dvou letošních 

schůzkách Výboru (červen a říjen 2024). Na červnovém setkání Výbor připravil připomínky k 

hodnotící zprávě k 2.implementačnímu plánu ČR2030, konkrétně k části Odolné ekosystémy. 

Nicméně zpráva již byla schválena vládou, proto připomínky budou zohledněny při přípravě 

další zprávy, do které budou více zapojení členové Výboru. V rámci říjnového setkání Výbor 

připravil stanoviska k následujícím tématům: Příprava politiky krajiny, Integrace hodnocení 

ekosystémových služeb, Zákon o Ochraně přírody a krajiny, Zákon o lesích a Zákon o 

myslivosti. Byla krátce představena jednotlivá stanoviska, která jsou součástí prezentace pro 

členy RVUR. 

Lucie Sršňová (MŽP) doplnila, že členové RVUR obdrží později rozsáhlejší prezentaci 

předsedy posledně jmenovaného výboru Ladislava Mika s tím, že stanoviska Výboru budou 

dále prezentovány a rozeslány příslušným adresátům.  

 

Anna Pasková (MŽP) při té příležitosti informovala, že L. Miko je v tuto chvíli na jednání COP 

16 k biodiverzitě v Kolumbii. Připomněla, že výbor je expertní, proto stanoviska mají vysokou 

odbornou hodnotu, budou rozeslána členům RVUR. 

Daniel Hájek (MŽP, Pracovní skupina pro MA21) sdělil, že pracovní skupina se od minulého 

setkání RVUR nesešla z důvodu pomalého postupu prací na konečné podobě 

restrukturalizované MA21. Další setkání by mělo proběhnout do konce roku, kdy bude 

představena nová forma MA21. V novém roce budou diskuse probíhat dále, ale již ne ve formě 

pracovní skupiny pod RVUR. Revize MA21 v tuto chvíli počítá s dvěma úrovněmi. Součástí 

tzv. malé MA21 bude formalizované funkční partnerství a participace. Součástí tzv. velké 

MA21 bude certifikace a její možné využití v rámci dotačních programů a financování obecně. 

Martin Polášek (MŽP) doplnil, že příští jednání RVUR v březnu 2025 tedy formálně stvrdí 

zrušení jmenované pracovní skupiny. 

Anna Pasková (MŽP) připomněla, že MA21 se týká lokalizace SDGs. MŽP v tomto 

spolupracuje s MMR, nicméně je potřeba spolupráci zintenzivnit, daným směrem jde jedno 

z opatření 2. implementačního plánu ČR 2030. 

Radim Sršeň (MMR) reagoval, že MMR se snaží SDGs lokalizovat, téma udržitelnosti přiblížit 

obcím, připomněl však také nutnost rozšířit téma udržitelnosti v samotném fungování státní 

správy. 

Dan Hájek (MŽP) poděkoval za prostor k diskusi MA21 a z důvodu dalších povinností se 

rozloučil. 

Erika Duchanová (CBCSD) navrhla, aby zástupci jednotlivých Výborů prezentovali pro 

všechny oblasti také datově podložená srovnání ČR s dalšími evropskými zeměmi. 



   
 

8 
 

Anna Pasková (MŽP) navrhla, aby toto téma bylo součástí tematického kulatého stolu. 

Připomněla, že brzy bude publikována letošní zpráva o ŽP, kde bude zřejmé, jak si stojíme v 

oblasti dekarbonizace. 

Vladimír Špidla (MDA) vyjádřil názor, že tématu srovnání s dalšími zeměmi by mohlo být 

vyhrazeno 10 min v rámci každého zasedání RVUR. 

Jitka Seitlová (Senát PČR) doporučila, aby součástí prezentace činnosti výborů na jednáních 

RVUR byla příprava konkrétnějších výstupů. Tj. nikoliv jen seznam dokumentů, které byly 

představeny, ale i jejich kritické zhodnocení, expertní názor. Doporučila také prezentování 

srovnání se sousedními zeměmi a rozesílání informací s odkazy v rámci prezentace. 

Lucie Sršňová (MŽP) poděkovala za připomínku a upozornila na odkazy v rámci prezentace, 

které členům umožní jednoduše najít zmiňované informace. Připomněla, že diskutovaných 

témat, studií a analýz je velké množství. Dále uvedla, že v případě zájmu bude připraven vývoj 

jednotlivých SDGs v posledních letech a srovnání se sousedními zeměmi. 

Radim Sršeň (MMR) poděkoval za připomínky a shrnul požadavky na prezentaci 

závěrů/zhodnocení dokumentů a vývoj SDGs. 

 

K bodu programu č. 6: Představení, stručné seznámení: a) Doporučení Draghiho zprávy 

(ÚV), b) Hospodářská strategie ČR (MPO), c) Doporučení Rady o spravedlivé tranzici ke 

klimatické neutralitě 

a) Doporučení Draghiho zprávy (ÚV) 

Pavlína Žáková (náměstkyně ministra pro evropské záležitosti) seznámila přítomné s 

obsahem a závěry Draghiho zprávy. Zpráva určitě stojí za naši pozornost, protože obsahuje 

doporučení pro zvýšení konkurenceschopnosti, přičemž některá z nich jsou přenositelná i na 

národní úroveň. Naznačuje možné budoucí směřování politik EU. Zpráva má naléhavý tón, 

varuje, že v případě nečinnosti hrozí nejen ztráta konkurenceschopnosti, ale i prosperity 

a především svobody. Končí tradiční jistoty jako mír, garance bezpečnosti USA, levná energie 

z Ruska a otevřenost globalizace. Zpráva pojmenovává slabiny EU a místa, kde je zranitelná, 

jako jsou závislost na dovozech, vysoké ceny energií nebo zaostalost ve výzkumu a vývoji 

nových technologií. Zpráva dává tři hlavní doporučení pro růst a konkurenceschopnost EU: 

uzavření inovační propasti mezi Evropu a USA/Čínou, propojení dekarbonizace 

a konkurenceschopnosti a zvýšení bezpečnosti skrze snížení závislostí.  

Podrobněji přiblížila druhé hlavní doporučení věnující se dekarbonizaci 

a konkurenceschopnosti. Zdůraznila, že zpráva nejde proti cílům a obsahu Green Dealu. 

Hlavní důraz klade na nutné snížení cen energií, včetně změny cenotvorby energií, 

a potřebnou snahu EU stát se globálním lídrem v čistých energiích, včetně jaderné energie.  

Doporučení jsou většinou směřována na evropskou úroveň. Zpráva vyčísluje, že aby EU 

dosáhla předestřených cílů, potřebuje roční investice ve výši 750-800 mld. euro. Zároveň je 

nutná změna v podobě vládnutí a řízení EU: rychlejší rozhodování, více subsidiarity, méně 

regulace a méně goldplatingu. 

Celý Draghiho report a jeho přílohy je možné stáhnout ZDE. 

https://commission.europa.eu/topics/strengthening-european-competitiveness/eu-competitiveness-looking-ahead_en
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Radim Sršeň (MMR) poděkoval za shrnutí zprávy a předal slovo zástupci MPO, aby představil 

čerstvě schválenou Hospodářskou strategii. 

b) Hospodářská strategie ČR (MPO) 

Miroslav Hujdič (MPO) představil základní strukturu a obsah Hospodářské strategie. 

Strategie byla schválena 10. října, zároveň byla zrušena Inovační strategie 2019-2030 a Teze 

hospodářské strategie. MPO ve spolupráci s MF a ÚV začíná aktuálně připravovat 

implementační plán, přičemž celou strategii má projektově gesčně na starost MPO. Ambicí 

dokumentu je dostat ČR do top 10 států EU v rámci HDP na obyvatele. Strategie ale sleduje i 

další indikátory, ve kterých chce ČR posunout na přední příčky, jako je například Better Life 

Index OECD. Hospodářská strategie obsahuje také stručnou analýzu současného stavu 

hospodářství. 

Dále přiblížil hlavní cíl Hospodářské strategie, kterým je dosažení dlouhodobě udržitelného 

růstu českého hospodářství založeného na konkurenceschopnosti a vysoké přidané hodnotě. 

Dodal, že Hospodářská strategie představuje průřezovou zastřešující koncepci do roku 2040 

a použijeme-li taxonomii strategických dokumentů dle MMR, nejde přísně vzato o strategii, 

nýbrž právě o koncepci. Následně představil základní strukturu dokumentu. Hospodářská 

strategie je rozdělena do čtyř hlavních částí: lidský kapitál, strategická infrastruktura, 

industrializace s přidanou hodnotou a financování. Snahou MPO je, aby Hospodářská 

strategie byla validní po celou dobu své platnosti.  

K monitoringu bude využívána sada vybraných indikátorů. ČR je na tom aktuálně dobře v 

měkkých dovednostech, chybí ale absolventi technických oborů a nedostatky se taky projevují 

i v budování a stavu infrastruktury. Závěrem představil 10+1 priorit Hospodářské strategie ČR. 

Kompletní znění Hospodářské strategie je možné stáhnout ZDE. 

Vladimír Špidla (MDA) poznamenal, že není dostatečně adresován základní problém 

českého hospodářství, a sice, že jsme slabí v inovacích. Inovace se ale podle něj rodí a 

odehrávají v prostředí kreativního smýšlení a má-li jím být ekonomika schopna úspěšně projít, 

bude to žádat silnou sociální politiku.   

Miroslav Hujdič (MPO) uvedl, že již v MPŘ bylo MPO vytýkáno, že Hospodářské strategii 

chybí sociální dimenze, to však označil za věc ideologickou.  Strategie se podle něj záměrně 

zaměřuje jen na čistě hospodářská témata a všechny další stránky jsou upozaděny.  

Vladimír Špidla (MDA) namítnul, že sociální politika není ideologie, nýbrž forma péče o lidský 

kapitál a je proto chyba, že sociální politika byla z dokumentu extrahována.   

Petr Kalaš (CBCSD) poděkoval za výborné shrnutí situace a záměrů strategie. Položil otázku, 

zda jsme ale připraveni tyto záměry plnit. Jako příklad uvedl, zda bude možné posunout 

Karlovu Univerzitu na vyšší pozice v žebříčku nejlepších univerzit. Dodal také, že bude potřeba 

prohloubit strategii a její témata v implementačním plánu. 

Jiří Skládanka (Rada vysokých škol) poznamenal, že velká otázka spojená s Hospodářskou 

strategií je financování školství. Pokud chceme podpořit inovace, podnikavost a udržitelnost 

celého systému, je třeba podpořit zejména vysoké školy dostatečnými financemi.  

https://www.mpo.gov.cz/assets/cz/rozcestnik/pro-media/tiskove-zpravy/2024/10/Hospodarska-strategie-Ceske-republiky_Cesko-do-top-10---ebook.pdf
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Václav Hlaváček (AK ČR) uvedl, že základem jakékoliv hospodářské strategie musí být 

zemědělství a potravinářství. Jedná se o jeden z pilířů spokojenosti občanů, a produkce 

zdravých a kvalitních potravin by měla být úplně základním elementem hospodářské strategie. 

Závěrem dodal, že celá společnost je pesimistická, závěry Draghiho zprávy jsou také negativní 

a chybí tak pro všechny jakékoliv světlo na konci tunelu.  

Marta Smolíková (Česká ženská lobby) upozornila na špatnou sociální prostupnost 

vzdělávání, mnoho lidí ze znevýhodněných sociálních podmínek má problém v přístupu k 

vyššímu vzdělání. Pokud se má ČR zaměřit na inovace, musí nejdříve řešit tuto problematiku. 

Taktéž by měla být řešena problematika dostupnosti bydlení, neboť 1,6 milionu obyvatel má 

obtíže sehnat dostupné bydlení a jedná se o masový problém. Závěrem zmínila, že strategie 

by měla řešit obecně kvalitu života občanů.  

Miroslav Hujdič (MPO) zopakoval, že strategie je skutečně pouze úzce zaměřená, tudíž v ní 

tyto otázky nejsou řešeny.  

Anna Pasková (MŽP) poděkovala kolegům z MPO za přípravu strategie a ocenila, že vláda 

strategii schválila. Zmínila, že je důležité mít vizi v jedné z klíčových oblastí, i když to bude 

právě jedna oblast. Pro vzájemný soulad jednotlivých probíraných oblastí je právě třeba mít 

zastřešující rámec, ČR 2030.  

Jiří Koželouh (Zelený kruh) poděkoval taktéž za přípravu strategie a ocenil, že je v ní 

obsaženo několik svěžích přístupů. Uvedl, že v rámci platformy jako je RVUR je na místě řešit 

i širší kontext témat. Dodal, že v Hospodářské strategii chybí indikátor energetické chudoby a 

zmínění snahy o její snížení. Zakomponování této problematiky do strategie může sloužit jako 

známka rozvoje celé energetiky, neboť energetická chudoba je brzda veškerého jejího rozvoje 

a transformace. 

Petr Kalaš (CBCSD) uvedl, že RVUR má dvě možnosti, vzít podobu Hospodářské strategie 

pouze na vědomí, nebo naopak vystoupit aktivně a diskutovat hlouběji její problémy a 

přicházet s možnými řešeními. Preferuje druhou možnost.  

Radim Sršeň (MMR) dodal, že z pohledu MMR chybí ve strategii územní dimenze. Je třeba 

na ni více myslet a zakomponovat ji do takto stěžejních dokumentů, aby se dále nerozevíraly 

nůžky rozdílů ve společnosti. Z pozice předsedajícího a zároveň člena RVUR pak navrhnul 

usnesení v následujícím znění: „Rada vlády pro udržitelný rozvoj bere na vědomí schválení 

Hospodářské strategie ČR a doporučuje zabývat se širšími dopady této strategie na další 

oblasti.“ 

Usnesení bylo přijato jednomyslně. 

 

c) Doporučení Rady o spravedlivé tranzici ke klimatické neutralitě 

Martina Štěpánková (vrchní ředitelka sekce evropských fondů a mezinárodní 

spolupráce MPSV) představila doporučení Rady o spravedlivé tranzici ke klimatické 

neutralitě. Doporučení bylo předloženo na konci roku 2021 a je souborem vodítek, které mají 

pomoci řešit nepříznivé sociální dopady spojené s přechodem ke klimatické neutralitě. 

Představen byl seznam konkrétních doporučení – celé znění doporučení ZDE. ČR doporučení 

https://eur-lex.europa.eu/legal-content/CS/TXT/HTML/?uri=CELEX:32022H0627(04)&from=EN
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při jeho přípravě podporovala, a zdůrazňovala, že není možné řešit pouze v oblasti 

zaměstnanosti, ale je třeba tuto problematiku řešit i dalších hledisek.  

Cílem je, aby politiky byly koordinovány mezi resorty a dalšími partnery. Plnění doporučení se 

monitoruje prostřednictvím Výboru pro zaměstnanost (EMCO) a Výboru pro sociální ochranu 

(SPC) v rámci evropského semestru. Další přezkum bude proveden v roce 2025. 

Závěry přezkumu ČR v rámci EMCO říkají, že ČR má vysoký podíl energeticky náročných 

odvětví, je tak třeba posílit rekvalifikace a podporu MSP. Přezkum dále zmiňuje, že chybí 

definice pracovních míst v nových zelených odvětví a je třeba zlepšit horizontální koordinaci 

politik pro spravedlivou transformaci. Již existuje výbor pro rekvalifikace a plánuje se vznik 

vládní rady pro rekvalifikace. 

Následně představila navržené usnesení k předmětnému bodu:  

Usnesení k bodu č. 6c.: „Rada vlády pro udržitelný rozvoj vyzývá všechny zainteresované 
resorty, aby pokračovaly v úzké spolupráci a koordinovaném postupu při řešení sociálních 
dopadů přechodu ke klimatické neutralitě na sociální situaci občanů a domácností a zvažovaly 
přitom opatření obsažená v doporučení Rady EU z roku 2022 ohledně zajištění spravedlivé 
transformace na klimatickou neutralitu.“ 

Protože návrh usnesení obdrželo MŽP od MPSV jen krátce před jednáním a nemohl být 

rozeslán v předstihu, někteří členové RVUR projevili přání, aby dostali více času na rozvahu. 

Po kratší diskusi bylo rozhodnuto, že o věci bude RVUR hlasovat per rollam později.  

[Hlasování per rollam proběhlo od 25.10. do 8.11. 2024. Hlasovalo v něm 25 členů a členek 

RVUR, z toho 24 pro, nikdo proti a 1 se zdržel. Usnesení bylo přijato.] 

 

K bodu programu č. 7: Komunikace udržitelného rozvoje a SDGs 

Lucie Sršňová (MŽP) seznámila účastníky s nedávno uskutečněnými akcemi, které měly 

souvislost s udržitelným rozvojem. Nejprve představila Fórum udržitelného rozvoje, které se 

uskutečnilo 19. září 2024 v Jinonicích v budově FSV UK. Tématem byla transformace politik: 

zelená, spravedlivá, nevyhnutelná. Pozvání přijala Romina Boarini z WISE OECD. Součástí 

Fóra byly tematické workshopy. 

Tiskovou zprávu k Fóru udržitelného rozvoje 2024 včetně záznamu akce naleznete ZDE.  

Konal se také Evropský týden udržitelného rozvoje. Více informací je na webu 

https://www.tydenudrzitelnosti.cz/.  

Dále zmínila galavečer k předávání Cen SGDs, který se uskutečnil 3. října 2024 v Černínském 

paláci. Ceny SDGs předává Asociace společenské odpovědnosti a jedná se o ocenění, které 

každoročně odměňuje projekty, které se zasazují o udržitelnost. Více o Cenách SDGs 

naleznete ZDE. 

 

K bodu programu č. 8: Různé, otázky, diskuze 

https://www.mzp.cz/cz/news_20240903_Forum-udrzitelneho-rozvoje-modernizace-musi-byt-socialne-citliva
https://www.tydenudrzitelnosti.cz/
https://www.spolecenskaodpovednost.cz/ceny-sdgs/
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Ondřej Picka (MZV) v bodu Různé seznámil účastníky s projektem Koherence politik pro 

rozvoj – varianty doporučených postupů na základě analýzy zahraniční praxe, který se 

uskutečnil ve spolupráci s TA ČR a MZV. Výstupem projektu byla studie, která zmapovala 

přístup vybraných zemí ke koherenci politik a na základě toho zformulovala doporučení pro 

ČR. Hlavním doporučením pro ČR je kooperativní přístup napříč resorty a zamezení uzavření 

agendy na pouze jedno ministerstvo. Studie bude v listopadu projednána na Radě pro 

zahraniční rozvojovou spolupráci. MZV plánuje k implementaci využít stávajících struktur, tzn. 

Rady pro ZRS ve spolupráci s dalšími resorty. S cílem zajištění průběžného vyhodnocování 

zvažuje MZV vypracování víceletého akčního plánu. 

Radim Sršeň (MMR) v závěru 47. jednání RVUR poděkoval za účast a znovu poprosil o další 

podporu při snaze o schválení Aktualizace ČR 2030.  

Dále informoval, že další jednání RVUR by mělo proběhnout v březnu 2025. Předmětem 

dalšího jednání bude zejména VNR. Připomněl možnost zaslat podněty k VNR do konce října 

na adresu lucie.srsnova@mzp.cz (viz one pager, který byl účastníkům zaslán na e-mail). 

Zopakoval, že hlasování o usnesení k bodu 6c proběhne per rollam.  

Na konec jednání přislíbil, že materiály z dnešního jednání budou členům RVUR jako obvykle 

zaslány.  

  

mailto:lucie.srsnova@mzp.cz
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Přílohy zápisu 

Souhrnná prezentace ze 47. jednání RVUR.  

Příloha usnesení k bodu č. 6c.  

  

V Praze dne 23. 10. 2024 

Zapsali: 

Filip Peloušek, Nela Řiháčková, Lucie Svobodová – oddělení udržitelného rozvoje 

  

Schválily: 

Lucie Sršňová, tajemnice Rady vlády pro udržitelný rozvoj 

Anna Pasková, ředitelka odboru politiky životního prostředí a udržitelného rozvoje 

  

 


